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Geachte heer Visser, 

Hierbij ontvangt u mijn reactie op uw conceptrapport Staat van de 
rijksverantwoording 2015, dat ik met belangstelling heb gelezen. Het verheugt mij 
dat u de in het Financieel Jaarverslag Rijk 2015 opgenomen financiële informatie 
(Rijksrekening en de Saldibalans) van het Rijk goedkeurt^ Uw constatering dat 
rijksbreed in 2015 progressie is geboekt in de bedrijfsvoering, zoals ook blijkt uit 
de daling van de door u geconstateerde onvolkomenheden van 50 in 2014 naar 27 
in 2015, stemt mij tevreden. 

Hierna ga ik in op de belangrijkste rijksbrede onderwerpen uit uw rijksbreed 
verantwoordingsonderzoek 2015 voor zover deze betrekking hebben op de 
financiële informatie van het Rijk, de beleidsresultaten en de informatie over de 
afdrachten in de Nationale verklaring. De minister voor Wonen en Rijksdienst gaat 
in een afzonderlijke reactie in op de niet-financiële aspecten van de rijksbrede 
bedrijfsvoering (zoals inkoopbeheer en ICT), aangezien hij hiervoor een 
coördinerende verantwoordelijkheid heeft. 

Voor een reactie op specifieke conclusies en aanbevelingen per departement 
verwijs ik u naar de bestuurlijke reacties van de desbetreffende ministers op uw 
rapporten bij de departementale verantwoordingsonderzoeken 2015. 

Financiële informatie 

Ontwikkelingen rechtmatigheid uitgaven Rijk 
U constateert dat de uitgaven van het Rijk in 2015 voor 99,66% rechtmatig zijn 
besteed. Het percentage fouten en onzekerheden bij de uitgaven in de 
Rijksrekening 2015 bedraagt volgens u 0,34% en blijft wederom ruim onder de 
tolerantiegrens van 1%. U concludeert dat de rechtmatigheid van de uitgaven in 
2015, net als voorgaande jaren, weer van een hoog niveau is. Het doet mij deugd 
dat u deze prestatie, ook historisch gezien, benoemt als een verworvenheid 
waarmee Nederland internationaal gunstig afsteekt. 

Tegelijkertijd signaleert u dat meer dan de helft van de uitgaven door het Rijk ter 
beschikking wordt gesteld aan medeoverheden, scholen, zorg en sociale zekerheid 

' Onder voorbehoud dat de Staten-Generaal de wetsvoorstellen van de bij de Rijksrekening 
behorende slotwetten aannemen. 
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om daar daadwerkelijk te worden besteed en verantwoord. U constateert dat dit Directie Begrotingszaken 
betekent dat voor meer dan de helft van de uitgaven van de rijksbegroting het 
budgetrecht van de Tweede Kamer, net als uw controle, niet verder reikt dan dat ons kenmerk 
het geld wordt overgemaakt aan de juiste organisatie. 2016-0000045382 

Deze constatering richt zich op het goedkeuren van de uitgaven in de 
rijksbegroting. De Tweede Kamer heeft echter volledige invloed op de vormgeving 
van de genoemde beleidsterreinen en de keuze of hierbij ook organisaties buiten 
het Rijk worden betrokken. Daarnaast is de Tweede Kamer als medewetgever 
betrokken bij de totstandkoming van wetgeving die aan deze beleidsterreinen ten 
grondslag ligt. Voorbeelden hiervan zijn wet- en regelgeving waarin de hoogte en 
duur van de uitkeringen en de hoogte van het eigen risico van de basisverzekering 
zijn geregeld. Ook kan er sprake zijn van een verschuiving van het budgetrecht 
naar medeoverheden, zoals de gemeenteraad bij decentralisaties in het sociaal 
domein. 

Voorts merk ik op dat elke minister altijd zicht moet houden op de rechtmatigheid 
en doelmatigheid van de besteding van begrotingsmiddelen, ook al vindt de 
besteding door instellingen buiten het Rijk plaats. Daarom maken ministers 
afspraken met deze instellingen over de benodigde verantwoordings- en 
beleidsinformatie, afhankelijk van het gekozen sturings- en 
uitvoeringsarrangement (bijvoorbeeld via een specifieke uitkering of toevoeging 
aan het gemeentefonds). Met behulp van deze informatie kunnen de ministers 
verantwoording afleggen over de besteding van deze begrotingsmiddelen. In het 
wetsvoorstel Comptabiliteitswet 2016 is een bepaling opgenomen over het 
verkrijgen van de noodzakelijke informatie door de ministers voor het afleggen 
van verantwoording indien het beleid, de bedrijfsvoering of het toezicht niet door 
de ministers wordt uitgevoerd. In een bijlage van de departementale 
jaarverslagen geven ministers bovendien informatie over de zbo's en rwt's die 
onder hun ministerie vallen of waarmee ze een opdrachtgeversrelatie hebben. 

Beleidsmatige mutaties in de slotwet 
U constateert een toename in 2015 van de beleidsmatige mutaties in de slotwet 
ten opzichte van de voorgaande twee jaren. 
De extra aandacht voor de beleidsmatige mutaties na de Najaarsnota bij de 
departementen en ons toezicht daarop zijn de afgelopen jaren effectief gebleken. 
In 2015 hebben de meeste departementen hun beleidsmatige mutaties na de 
Najaarsnota tijdig gemeld aan de Tweede Kamer. Bij enkele departementen zijn 
deze mutaties niet tijdig aan de Tweede Kamer gemeld. Ik zal in lijn met de 
afgelopen jaren de ministeries erop aanspreken om het beheer van deze uitgaven
en verplichtingenmutaties op orde te houden. 

Deugdelijke Nationale Verklaring 
Ook dit jaar bent u, evenals in de voorgaande tien jaren, van oordeel dat de 
Nationale Verklaring een deugdelijke kwalificatie geeft van het functioneren van de 
beheers- en controlesystemen en van de rechtmatigheid van de in Nederland 
bestede Europese subsidies. De door u geconstateerde verbeterpunten in uw 
rapport bij de Nationale Verklaring 2016 resulteren in zeven aanbevelingen aan 
het kabinet die allemaal worden overgenomen. In een afzonderlijke reactie op dit 
rapport ga ik hier uitgebreid op in. 
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B e l e i d s r e s u l t a t e n Directie Begrot ingszaken 

Goede beleidsinformatie voor het parlement ons kenmerk 
U constateert dat er nog ruimte is voor verbetering van periodieke 2016-0000045382 
beleidsevaluaties, het zicht op de effecten van beleid en de informatievoorziening 
hierover aan het parlement. 

Ik onderschrijf het belang van goede beleidsevaluaties en hecht zeer aan 
periodieke evaluaties, waaronder beleidsdoorlichtingen. U wijst er terecht op dat 
voor een goede evaluatie van beleid niet alleen aandacht moet zijn voor het 
bereiken van de gestelde doelen. Om de effecten van het beleid vast te kunnen 
stellen dient uiteraard ook de werking van de instrumenten te zijn onderzocht 
evenals de invloed van externe, autonome factoren op het doelbereik. Dit vergt 
complex onderzoek dat niet met een hoge frequentie kan worden uitgevoerd. 

Als indicatoren of evaluaties aanleiding geven tot bijstelling van beleid dienen 
departementen dit te vermelden in de beleidsconclusies. In dit onderdeel van het 
jaarverslag wordt per beleidsartikel een oordeel gegeven over de mate van succes 
van het beleid. Dit oordeel is gebaseerd op alle beschikbare beleidsinformatie. 
Voor de jaarverslagen 2015 zijn de departementen actief begeleid bij het opstellen 
van deze beleidsconclusies en ook in de toetsing van concept jaarverslagen heeft 
dit onderdeel extra aandacht gekregen. Graag blijf ik met u en de Tweede Kamer 
in gesprek over de mogelijkheden om het stelsel voor het rapporteren over 
doelmatigheid en doeltreffendheid en de dialoog hierover binnen het Rijk en met 
de Kamer te versterken. 

De controlekaart begroten en verantwoorden die de Kamer sinds enige tijd 
hanteert kan een waardevol hulpmiddel zijn voor het gesprek tussen de Kamer en 
een minister. Bij een aantal departementen heeft dit al bijgedragen tot een 
verdieping van de dialoog over het beleid, de resultaten en de uitgaven. Voor veel 
beleid geldt dat begrotingsuitgaven niet per definitie het succes van het beleid 
bepalen. Dit vergt een zorgvuldige analyse van begrotingsstukken en andere 
bronnen. Ik juich het daarom toe dat steeds meer Kamerleden deze taak serieus 
op zich nemen in de rol van rapporteur bij een Kamerbehandeling van de 
begroting of het jaarverslag van een departement. 

Veranderingen bij uitvoeringsorganisaties 
U formuleert een aantal aandachtspunten voor het kabinet bij taakuitbreiding, 
fusies en het oprichten van nieuwe uitvoeringsorganisaties. Ik neem deze 
aandachtspunten graag ter harte. 

Specifiek vraagt u aandacht voor een realistische onderbouwing van de verwachte 
efficiency(winst) en beoogde kwaliteit van de uitvoering. Inmiddels wordt hier al 
specifiek naar gekeken door mijn ministerie en is dit een onderdeel van de 
toetsing bij de oprichting van nieuwe uitvoeringsorganisaties en bij fusies alsmede 
bij de doorlichtingen van bestaande agentschappen. 
Verder constateert u dat de afbakening van de rollen en verantwoordelijkheden 
niet altijd heel scherp is. Tijdens de doorlichtingen van de agentschappen die mijn 
ministerie uitvoert, komen wij tot dezelfde conclusie. In die doorlichtingen doen 
wij daarom ook aanbevelingen ter verbetering. 
Het afgelopen jaar is een positieve ontwikkeling zichtbaar als het gaat om de 
afbakening van de rollen en verantwoordelijkheden. 

Transparantie in publieke verantwoording door open data 
U stelt dat naar mate meer publieke organisaties meer van hun gegevens als open 
data en via open standaarden ontsluiten, het beter mogelijk wordt om de 
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besteding en resultaten van publiek geld te volgen. Dat is ook één van de Directie Begrotingszaken 
belangrijkste redenen waarom het kabinet inzet op het ontsluiten van open data. 

Ons kenmerk 

Voor de financiële administraties van de departementen en agentschappen is in de 2016-0000045382 
Nationale Open Data Agenda (NODA) opgenomen dat deze administraties binnen 
een termijn van vijfjaar maximaal open worden gesteld. 
Onderdeel van het open databeleid is wel dat het primair gaat om het ter 
beschikking stellen van informatie die er al is en niet om extra informatie te 
"creëren". 
Uw aanbeveling om bij deze activiteiten aansluiting te zoeken bij de vragen die de 
Tweede Kamer heeft geformuleerd in de 'controlekaart begroten en 
verantwoorden' neem ik graag over. 

Hoogachtend, 

De minister van Financiën, 

J.R.V.A. Dijsselbloem 
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